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مریم قهرمانی صارم:
 عدم بکارگیری دستگاه زباله سوز

در چرخه مدیریت پسماند
دبیر و رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای 
اسلامی شهر کرج اظهار داشت: استفاده از 
دستگاه زباله سوز به دلیل آثار مخرب زیست 

محیطی در سراسر دنیا منسوخ شده است.
»مریم قهرمانی صارم« در یکصد و بیست و سومین 
جلسه شورای شهر کرج  ضمن تسلیت ایام سوگواری 
حضرت اباعبدلله الحسین )ع( و آرزوی قبولی عزاداری 
شهروندان مومن شهر کرج گفت : بررسی جدیدترین 

مقالات و مطالعات علمی و نظریه های زیست محیطی بر این موضوع تاکید دارد که بکارگیری 
دستگاه های زباله سوز  به دلیل تولید آلودگی هوا، آثار زیانبار و غیرقابل جبرانی به همراه خواهد 
داشت از همین رو در سراسر دنیا منسوخ شده است و نباید وارد چرخه مدیریت پسماند شود. 
قهرمانی از عملکرد کارخانه نوآوری انتقاد کرد و گفت : مجموعه ای که سابقا بسیار کاربردی 
بوده است و کمک قابل توجه ای به شهرداری و مدیریت شهری داشته است، اکنون به عنوان 
کارخانه نوآوری در حال فعالیت است که نتیجه و کارایی مطلوب نداشته است. رئیس کمیسیون 
برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر کرج افزود: با تقویت دانشگاه جامع می توان علاوه بر ارتقای 
سطح تحصیلات و تخصص، خدمات موازی با مجموعه کارخانه نوآوری  به مردم شهر کرج 

و سراسر کشور ارائه کرد.

شهردار فردیس:
 شهر هوشمند در فردیس با همکاری شرکت ساخت 

و مهندسی برق و کنترل مپنا راه اندازی می شود
شهردار فردیس گفت: شهرداری فردیس 
در نظر دارد شهر هوشــمند این شهر را با 
همکاری شرکت ساخت و مهندسی برق و 

کنترل مپنا احداث کند.
»محمدرضا احمدی نژاد« در نشســتی با مدیرعامل 
شرکت مهندسی و ساخت برق و کنترل مپنا و فرماندار 
شهرستان فردیس  برگزار شد، اظهار کرد: محصولات 
تجاری سازی شده این مجموعه همچون برقی سازی 

خودرو های سبک و سنگین، تولید انرژی، اتوماسیون و کنترل فرآیند، دیجیتال سازی و… مایه 
مبالات است. وی در ادامه با اشاره به اینکه راه اندازی شهر هوشمند یکی از مهمترین اهداف 
مدیریت شهری فردیس است، عنوان کرد: در صدد هستیم زیرساخت های لازم را در این رابطه 
فراهم آوریم تا شــاهد شهری توسعه یافته باشیم. شهردار فردیس با بیان اینکه اولین تقاطع 
هوشمند چراغ دار در سه راه مپنا نصب می شود، تصریح کرد: همکارانم در مدیریت نوسازی، 
تحول اداری و فناوری شهرداری فردیس در راستای ایجاد و توسعه زیرساخت های فناوری این 
شهر از هیچ تلاشی فروگذار نیستند؛ لذا راه اندازی شهر هوشمند در دستور کار قرار گرفته است.

 وی در بخش دیگری خاطرنشان کرد: مدیریت شهری فردیس از انعقاد تفاهم نامه ای دو سویه 
در راستای منافع شرکت مهندسی و ساخت برق و کنترل مپنا و شهرداری فردیس استقبال می 
کند. احمدی نژاد با بیان اینکه شرکت مهندسی و ساخت برق و کنترل مپنا می تواند در مدیریت 
شهری نقش به سزایی داشته باشد، گفت: به قطع استفاده از این امکانات فردیس را به شهری 
توسعه یافته تبدیل می کند لذا راه اندازی شهر هوشمند در فردیس می تواند پایلوت راه اندازی این 

سیستم در شهرهای دیگر باشد.

هم اندیشی برای ثبت ملی موسسه رازی
 ثبت ملی مجموعه سرم سازی رازی

 به حفظ هویت و اصالت آن کمک می کند
مدیــر کل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی البرز با اشاره به آمادگی این اداره 
کل برای ثبت ملی مجموعه سرم سازی رازی 
گفت: ثبت ملی این مجموعه ارزشمند به حفظ 
اصالت و هویت موسسه رازی کمک  می کند. 

نشست مشترک بررسی ثبت ملی موسسه سرم سازی 
رازی با حضور مدیر کل و معاون میراث فرهنگی البرز 
و کارشناسان و مدیران موسســه سرم سازی رازی روز 

دوشنبه 9 مرداد 1402 در محل سالن جلسات این مؤسسه برگزار شد.در این جلسه رحیم خاکی 
با اشــاره به اینکه یک سال دیگر شاهد 100 سالگی مجموعه موسسه رازی هستیم، گفت: 
مجموعه سرم سازی رازی یکی از افتخارات و میراث صنعتی کشور است و ثبت آن در فهرست 
میراث ملی کشور، این مجموعه ارزشمند را برای نسل های آینده ماندگار می کند. مدیر کل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی البرز افزود: این اداره کل مطابق وظایف کاری خود آمادگی 
کامل برای ایجاد پرونده و ثبت ملی این موسســه ارزشمند را دارد. خاکی با بیان اینکه تعامل 
سازنده  بین دو دستگاه میراث فرهنگی و موسسه رازی برای حفظ این میراث از اهمیت زیادی 
برخورار است، گفت: ثبت این مجموعه صرفا به حفظ دقیق تر بناهای با ارزش تاریخی مجموعه 
کمک می کند و خللی برای توسعه و تجهیز بناهایی که در فهرست ثبت ملی قرار نمی گیرند، 
ایجاد نمی کند. حتی قوانین میراث فرهنگی در زمینه تجهیز بناهای ثبتی تسهیلگری دارد.مدیر 
کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی البرز  مجموعه موسسه رازی را با یک قرن قدمت 
اثری ماندگار و یکی از افتخارات علمی، صنعتی کشور عنوان کرد که ثبت ملی آن در حفظ هویت 
و اصالت مجموعه بسیار موثر است. خاکی ادامه داد: ثبت ملی مؤسسه رازی همچنین از جدا شدن 
اراضی سبز از مؤسسه رازی تحت هر عنوانی که به هویت و اصالت این مجموعه خدشه وارد کند، 
جلوگیری می کند. بنابراین منافع ثبت این مجموعه در ابتدا متوجه مؤسسه سرم سازی رازی است.

تولید گندم در ایلام به رکورد ۳۸۵ هزار تن رسید
ایلام-خبرنگار امروز - رییس سازمان جهاد کشاورزی ایلام از شکسته شدن 
رکورد بی سابقه تولید و برداشت گندم استان خبر داد و گفت: میزان تولید 

گندم در سال زراعی جاری تاکنون ۳۸۵ هزار تن بوده است.
آذرنوش عموزاده با اعلام این خبر اظهار کرد: 9۸ درصد گندم تولیدی سال زراعی امسال استان 

) اول مهر هر سال تا پایان شهریور سال آینده( برداشت شده و این روند کماکان ادامه دارد.
وی افــزود: تاکنون ۳20 هزار تن گندم دروم ؛ معمولی و 2۵ هزار تن طبقات مختلف بذری 
خرید تضمینی و 40 هزار تن گندم خودمصرفی کشاورزان نیز برداشت شده است.رییس جهاد 
کشاورزی ایلام یادآور شد: بیشترین میزان تولید و برداشت گندم استان متعلق به شهرستان 
دهلران با تولید 2۳0 هزار تن بود.عموزاده ادامه داد: ســال زراعی جاری 1402 - 1401 میزان 
1۷۳ هزار تن گندم دروم و نانی و 21 هزار تن بذری به صورت تضمینی از کشاورزان شهرستان 
دهلران خرید شد.وی اضافه کرد: ایلام یکی از استان های تامین کننده طبقات مختلف بذر برای 
استان های دیگر کشور است که بذور مازاد را به استان های متقاضی ارسال می کند.به گزارش 
امروز، بیشترین خرید گندم استان تا پیش از این مربوط به سال زراعی 9۵ - 94 با 2۶۵ هزار تن 
خرید بود که در سال زراعی جاری، میزان خرید استان افزون بر ۷0 هزار تن افزایش یافته است.
سال زراعی جاری ۵۷ هزار هکتار از اراضی آبی و ۷۷ هزار و ۷۸4 هزار هکتار زمین دیم استان 
ایلام به زیر کشت گندم رفت. استان ایلام دارای ۳40 هزار هکتار اراضی زراعی دیم و آبی است.

 جوجه ریزی در واحدهای مرغداری 
استان مرکزی ۶۶ درصد افزایش یافت

اراک- خبرنگار امروز- سید محسن موسوی: 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان مرکزی 
گفت: جوجه ریزی واحدهای مرغداری استان 
درتیر ماه امســال نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته ۶۶ درصد افزایش یافت. »علی صفری« 
روز افــزود: ۲ میلیون و ۵۶۵ هزار قطعه جوجه 
ریزی تیرماه امســال در واحدهای مرغداری 
استان مرکزی انجام شــد در صورتی که در 

تیرماه سال گذشته یک میلیون و ۶۹۱ هزار قطعه جوجه ریزی انجام شده بود. 
وی ادامه داد: با توجه به این میزان جوجه ریزی  و برنامه ریزی های انجام شــده در جهت تامین 
نهاده های مورد نیاز مرغداران مشکلی در زمینه تامین گوشت مرغ در استان مرکزی وجود نخواهد 
داشت. رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان مرکزی با یادآوری تامین مالی برای خرید نهاده سویا 
در واحدهای مرغداری استان خاطرنشان کرد: تامین نهاده به ویژه سویا از جمله مطالبات اساسی 
مرغداران در هفته های گذشته بود که باید در سیاستگذاری کلان کشور برای این مهم تصمیم گیری 
 شود. صفری از تولید 1۳ هزار تن گوشت مرغ در سه ماه امسال در استان مرکزی خبرداد و گفت: 
9 میلیون تن این محصولات در استان مصرف و بقیه به سایر استان های کشور ارسال شدت. وی 
اظهار کرد: اکنون بیش از ۵00 واحد مرغداری در استان مرکزی وجود دارد که برخی از این واحدها 
غیر فعال هستند. رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان مرکزی افزود: مشکلات مدیریتی، مالی، 
سرمایه در گردش، بازسازی و تعمیرات از جمله مشکلات موجود در واحدهای مرغداری این استان  

به شمار می رود که سال گذشته بسیاری از این مشکلات برطرف شد.

اخبار کوتاه 

ایلام –خبرنگار امــروز - مدیرعامل 
شرکت توزیع برق اســتان ایلام با 
اشــاره به وجود ۲۳۰ هزار مشترک 
برق در استان ،گفت ۶۳ هزار مشترک 
صرفه جویی  خانگی  پاداش  مشمول 

برق شده اند.
ولی الله ناصری در نشســت خبری در بستر 
فضای مجازی، اظهار کرد: طرح پاداش خانگی 
یکــی از بزرگترین طرح های وزارت نیرو برای 
مدیریت و کاهش مصرف برق در کشور بوده که 

از 2۳0 هزار مشترک برق در استان، ۶۳ هزار مشترک ایلامی مشمول پاداش 
خانگی صرفه جویی برق شده اند.وی گفت: میزان پاداش قبوض برق در مناطق 
مخلتلف استان ایلام متفاوت است، بالاترین پاداش ها در شهر دهلران ثبت شده، 
به طور مثال برای یک مشترک برق در دهلران یک میلیون و 100 هزار تومان 
پاداش در نظر گرفته شده بود و البته این رقم در ماه های آینده افزایش خواهد 
یافت.مدیرعامل شرکت توزیع برق استان ایلام با اشاره به انشعابات غیرمجاز برق 
در استان ایلام، افزود: این مشکل در بعضی از مناطق شهری و روستایی استان 
وجود دارد و شرکت توزیع برق به طور مستمر طرح پایش مشترکین را انجام می 
دهد.ناصری عنوان کرد: در مجموع سه هزار و ۵00 انشعاب غیرمجاز و دستکاری 
شده در استان ایلام طی یک سال گذشته شناسایی شده است.مدیرعامل شرکت 
توزیع برق اســتان ایلام با اشاره به برنامه شرکت توزیع برق استان ایلام برای 
اربعین، گفت: پروژه های خوبی در صنعت برق برای زیرســاخت های اربعین 

در استان ایلام و مرز مهران اجرایی شده است.
وی گفت: ســال گذشته بیش از ۵40 میلیارد 
ریال پروژه در حوزه برق در اســتان ایلام برای 
اربعین اجرایی شده که مهمترین آنها در حوزه 
روشنایی پارکینگ های اربعین و برکت، پارک 
بلوط ایلام، توسعه شبکه های برق شهرهای 
مســیر، تامین برق مواکب و آب ســردکن ها 
انجام شده اســت.ناصری بیان کرد: امسال نیز 
بحث پروژه های مختلفی در حوزه برق رسانی، 
روشنایی، تامین برق گیت های آن سوی مرز، 
تامین برق نمازخانه ها و سرویس های بهداشتی، مواکب در حال اجرا است.وی 
گفت: تمامی موکب های اربعین در استان ایلام توسط شرکت اداره برق استان 
ایلام تامین می شوند و قطعا امسال مشکلی بابت تامین برق برای اربعین در 
استان و شهرهای مسیر تردد زوار نخواهیم داشت.مدیرعامل شرکت توزیع برق 
استان ایلام با اشاره به ظرفیت های نیروگاهی برای تولید برق در استان ایلام، 
گفت: هم اکنون نیروگاه سد سیمره با ظرفیت تولید 4۸0 مگاوات، نیروگاه صبا 
دهلران 1۵0 مگاوات، نیروگاه پتروشیمی و پالایشگاه با 1۵0 مگاوات وجود دارد.
ناصری عنوان کرد: در سراســر استان ایلام پروژه های فعال برق رسانی وجود 
دارد، اصلاح روشنایی معابر 100 روستای استان از جمله این اقدامات است، بالغ بر 

صدها پروژه توسعه برق رسانی در شهرهای استان نیز وجود دارد.
وی یادآور شد: سال گذشته حدود ۳۵0 میلیارد تومان پروژه برق رسانی در استان 

ایلام انجام شده و امسال حجم پروژه ها قطعا بالاتر از عدد خواهد شد.

نشست مدیریت مصرف شبکه برق 
خوزستان با حضور استاندار، مدیران 
صنعت برق و دســتگاه های اجرایی 

برگزار شد.
محمود دشــت  بزرگ رئیس کارگروه استانی 
مدیریت مصرف دوره اوج بار تابســتان 1402 
در این جلســه با ارائه گزارشی از وضعیت تولید 
و مصرف برق، بیان کرد: برق رسانی مستمر به 
مشــترکین با وجود وقوع دماهای ۵0 درجه در 
سطح استان ادامه دارد که نشان می دهد مدیریت 

شبکه برق و همکاری مشترکین در مدیریت مصرف، در مسیر درستی قرار دارد.
وی با بیان اینکه مصرف شــبکه برق خوزســتان در کانال هشــت هزار و 
۵00 مگاوات اســت و در 24 ساعت گذشته پیک مصرف برق نسبت به مدت 
مشابه در ســال قبل، 4.4 رشد داشته است، افزود: در 2۳ تیرماه پیک مصرف 
تاریخ شبکه برق خوزستان شکست و به هشت هزار و 991 مگاوات رسید اما با 

تدابیر اندیشیده شده، خاموشی در شبکه رخ نداد و تامین برق، پایدار بوده است.
رئیس شورای پایایی منطقه ای شبکه برق خوزستان با بیان اینکه خاموشی های 
نقطه ای و ســاعتی اگر در شبکه رخ می دهد به علت بروز حادثه در تجهیزات 
و مدت زمان مورد نیاز برای انتقال بار اســت، تصریح کرد: نیرو های عملیاتی 
و تعمیراتی در آماده باش کامل هســتند تا در کوتاه ترین زمان ممکن حوادث 
ناخواسته ای که در شبکه به علت شدت گرما و پرباری در تجهیزات رخ می دهد 

برطرف کنند.

دشــت بزرگ با اشــاره بــه پیش بینی های 
هواشناسی بر وقوع دماهای 49 درجه و بالاتر در 
ماه جاری )مردادماه(، بیان کرد: آمادگی و قابلیت 
تامین برق برای مشترکین وجود دارد و این اقدام 
با همراهی مشترکین در کاهش مصرف به ویژه 

کاهش بار سرمایشی امکان پذیر است.
وی با بیان اینکه تمام نیروگاه های حرارتی و 
برق  آبی استان در مدار هستند، گفت: تامین برق 
صنایع بر طبق تفاهم نامه های صورت گرفته بین 
وزارتخانه های نیرو و صمت در حال انجام است.

علی اکبر حسینی محراب استاندار خوزستان نیز در این جلسه با تقدیر از تامین 
برق پایدار در ایام گرم گذشته از سال، مدیریت مصرف برق برای جلوگیری از 
خاموشی  را ضروری برشمرد و بر همکاری و تعامل مردم و دستگاه های اجرایی با 

صنعت برق استان برای ادامه روند برق رسانی به مشترکین تاکید کرد.
وی همچنین از مشــترکین خواســت که با توجه به اســتقرار توده هوای 
گرم در ســطح اســتان، مدیریت مصرف برق )خاموش کردن کولر اضافی و 
مدیریت سیستم سرمایشی( را در سرلوحه برنامه های مصرفی خود قرار دهند 
و فرهنگ سازی و اطلاع رسانی گسترده برای آگاه سازی مردم در این زمینه را 

لازم و ضروری دانست.
استاندار خوزستان از مدیران صنعت برق استان خواست که اقدامات لازم برای 
مدیریت شــبکه برق به گونه ای انجام شود که مردم با خاموشی و قطعی برق 

مواجه نشوند و روند تولید و اشتغال آسیب نبیند.

 ۶۳ هزار مشترک برق در ایلام 
پاداش صرفه جویی گرفتند

شبکه برق خوزستان در پایداری کامل و برق رسانی مستمر 
در حال انجام است

به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری همدان ، 
محمد جواد زارعی مدیر ارتباطات و امور بین الملل شهرداری همدان 
در گفتگو با رادیو همدان در خصوص تشکیل کمیته های تخصصی و 
اهداف این کمیته ها در موضوع ثبت جهانی هگمتانه عنوان کرد: موضوع 
ثبت جهانی هگمتانه و مرکز تاریخی همدان توسط مسئولین وزارت 
گردشگری در حال انجام است و این رویداد بر همه ابعاد توسعه شهر 

همدان به ویژه گردشگری همدان تاثیر گذار خواهد بود. 
وی در خصوص اهمیت فعالیتهای رسانه ای در موضوع ثبت جهانی هگمتانه افزود: 
اطلاع رســانی و بازتاب اهمیت، فواید و اقدامات صورت گرفته در رابطه با این رویداد  
به مردم و مخاطبان از وظایف کمیته رسانه ها است تا همه مخاطبان از آن آگاه شوند. 
زارعی با بیان اینکه شــهرداری همدان اقدامات عمرانی و میدانی وسیعی برای ثبت 
جهانی هگمتانه انجام داده گفت: در جلسه هم اندیشی که با دعوت از همه رسانه ها، 
خبرنگاران، هنرمندان، علاقمندان و دغدغه مندان صورت گرفت تلاش کردیم نقطه 
نظرات، پیشنهادات و مشارکت این گروه ها را جلب کنیم. این مقام مسئول در حوزه 
اطلاع رسانی شهرداری همدان افزود: در حال حاضر کمیته های تعیین شده بسته های 
فرهنگی و طرح های خود را آماده کرده اند و انشالله بعد از ایام عزاداری این برنامه ها 
اجرایی می شود تا افکار عمومی برای ثبت جهانی هگمتانه آماده شوند. وی با تاکید بر

مشارکت همه علاقمندان در ثبت این رویداد بزرگ عنوان کرد: با مشارکت اهالی هنر 
و رسانه این حرکت و اقدامات بعدی به عنوان یک الگو در سطح کشور مطرح می شود و  
فضای ذهنی مخاطبان برای ثبت جهانی هگمتانه آماده خواهد شد. محمد جواد زارعی 
با اشاره به کمیته  رسانه ای ثبت جهانی هگمتانه تصریح کرد: کمیته های رسانه های 
مجازی، برخط ، نوشتاری ، تولید محتوا از جمله این کمیته ها هستند که فعالیتهای خود را 

در سه فاز قبل،  حین و بعد از حضور ارزیابان انجام می دهند. وی ضمن تشریح  اقدامات 
صورت گرفته توسط مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری همدان افزود:  مهم 
ترین کار این بود که همدیگر را پیدا کنیم و با همفکری هایی که صورت گرفته شده 
اهداف، مخاطبان و فرایندها در قالب کاربرگ در کمیته گردشگری شهرداری همدان 
مشخص و پس از مباحث اعتباری، طرح ها اجرایی می شود. این مقام مسئول در حوزه 
اطلاع رسانی با اشاره به اینکه اقدامات رسانه ای ثبت جهانی هگمتانه از  دو ماه قبل آغاز 
شده اظهار داشت: عوامل صدا و سیما، خبرنگاران و اهالی رسانه به صورت مدام از روند 
فعالیتهای عمرانی از جمله جداره سازی، حذف زواید بصری و زیباسازی اخبار را تهیه و 
اطلاع رسانی لازم را انجام داده اند.  زارعی انعکاس اخبار و هماهنگی بین دستگاههای 
اجرایی را جزو وظایف مدیریت ارتباطات استانداری همدان دانست و تصریح کرد: نتیجه 
این هماهنگی بین دستگاهها و جلسات، تدوین سندی با عنوان پیوست فرهنگی و 
رسانه ای ثبت جهانی هگمتانه  طبق کارشناسی های دقیق بود که در آن همه مخاطبان 
طرح، طرح ها  توسط دستگاههای اجرایی شناسایی و مقرر شد این دستگاهها با توجه 
به مخاطبان خودشان برنامه های خود را تدارک ببینند. وی به تشریح اقدامات آینده 
کمیته های مختلف پرداخت و گفت: یکی از مهمترین رسالت های کارگروه رسانه ها 
احصای همه مخاطبان و ارتباط گیری با رسانه ها است تا همه مخاطبان هدف با رویداد 
ثبت جهانی هگمتانه آشنا شوند. محمد جواد زارعی مهم ترین مخاطبان این طرح را  
گردشگران خارجی دانست و اظهار داشت: همه باید بسیج شوند تا هگمتانه به عنوان 

یک میراث ارزشمند جهانی ماندگار معرفی شود.
در پایان مدیر ارتباطات و امور بین الملل شهرداری همدان خواستار مشارکت علاقمندان 
در رویداد ثبت جهانی هگمتانه شد و گفت: سامانه 1۳۷ آماده دریافت نظرات، پیشنهادات 
و تجربیات همه شهروندان و علاقمندان است تا زمینه تسهیل ثبت جهانی فراهم گردد.

معاون امور جنگل سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور گفت: در 
حال حاضر در اغلب شهرها سرانه فضای سبز بین ۶ تا ۷ متر است در 
صورتی که بر اساس قانون هوای پاک باید سرانه فضای سبز در سال 
۱۴۰۶ به ۱۵ متر مربع برسد که در نظر داریم با همکاری شهرداری ها 

این اتفاق بیفتد.
نقی شعبانیان در حاشیه رویداد ملی سلام جنگلبان در کرج در جمع خبرنگاران با اشاره 
بــه دو طرح کلی معاونت امور جنگل اظهار کرد: اولی تهیه طرح های مدیریت پایدار 
جنگل های هیرکانی است که از سال 1۳9۶ کلید خورده و بر اساس آن بهره برداری از 

جنگل های شمال کشور متوقف شده است.
وی ادامه داد: با توقف بهره برداری؛ ارزش های غیرچوبی جنگل برای مردم و مسئولین 
مشخص شد و از نگاه به جنگل به عنوان منبع صرف تامین چوب به نوعی عبور کردیم.

وی افــزود: در ازای توقف بهــره برداری قرار بود طرحــی تحت عنوان مدیریت 
پایدار جنگل های هیرکانی تهیه شود که اگر به دنبال جنگل های پایدار هستیم باید 
شاخص های اکولوژیکی؛ اقتصادی و اجتماعی در آن به خوبی دیده شود.وی خاطرنشان 
کرد: این طرح در حال تهیه است و در آن بر اساس شرایط توپوگرافی و پوشش گیاهی؛ 

104 حوزه در دو میلیون هکتار وسعت جنگل های هیرکانی دیده شده است.
این مسئول بیان کرد: این طرح 10 ساله در سه فاز تعریف شده که فاز اول آن تقریبا به 
اتمام رسیده و فاز دوم آن در مراحل ابتدایی قرار دارد.شعبانیان تصریح کرد: برای اجرای 
این طرح از توان سه بخش استفاده می شود که بخشی از آن را سازمان جنگل ها به 
صورت امانی اجرایی می کند؛ و دربخش های دیگر از دانشگاه ها و شرکت های توانمند 
کمک گرفته می شود. وی تاکید کرد: محور اصلی این طرح ها بهره برداری از چوب 
جنگل ها نیست و بیشتر بر استفاده های دیگری که می توان از جنگل برد تاکید می شود.

وی عنوان کرد: در اجرای این طرح ها بر توانمندسازی جوامع محلی و بومی هم تمرکز 
شده و امیدواریم با اجرای درست شاهد حفظ و مدیریت جنگل های هیرکانی باشیم.

وی با اشاره به طرح مردمی یک میلیارد اصله درخت هم اشاره کرد و گفت: متاسفانه 
در همه دنیا شاهد تخریب جنگل و درختان در تمام دنیا هستیم و طرق آمار فائو سالانه 

1۵ میلیارد اصله درخت در جهان از بین می رود.
شــعبانیان توضیح داد: به دنبال کاهش درختان؛ شــاهد افزایش معضلات زیست 
محیطی مثل آلودگی هوا، افزایش گازهای گلخانه ای، گسترش ریزگردها، فرسایش 
خاک، تغییر اقلیم و ... هستیم که عواقب ناگواری دارد.این مسئول تصریح کرد: کشور 
ما هم از نظر منابع طبیعی وضعیت خوبی ندارد چون عمده عرصه های منابع طبیعی 
ایران در کمربند خشک و نیمه خشک قرار دارد.وی گفت: برای جلوگیری از عواقب 
آسیب های ناشی از از بین رفتن درختان و جنگل ها، بنا شده تا سال 20۳0، هزار میلیارد 
درخت در کشــورهای مختلف کاشته شود.وی اظهار کرد: ایران هم از چنین طرحی 
استقبال کرده و بنا شده در بازه چهار ساله یک میلیارد اصله درخت در مناطق مختلف 

کشور کاشته شود.
وی بیان کرد: بخشی از این طرح به شکل زراعت چوب دیده شده تا فشار بر روی 
جنگل های طبیعی کشور برداشته شود و از طرف دیگر برای مردم درآمدزایی هم داشته 
باشد.وی در ادامه با تاکید بر ضرورت افزایش سرانه فضای سبز در کشور گفت: در حال 
حاضر در اغلب شهرها این سرانه بین ۶ تا ۷ مترمربع است در صورتی که بر اساس 
قانون هوای پاک باید سرانه فضای سبز در سال 140۶ به 1۵ متر مربع برسد که در 
نظر داریم با همکاری شهرداری ها این اتفاق بیفتد.وی در پاسخ به نحوه نگهداری یک 
میلیارد اصله درختی که قرار است کاشته شود گفت: این ظرفیت و زیرساخت در کشور 

وجود دارد و نگران حفظ و نگهداری از آنها نیستیم.

مدیر ارتباطات و امور بین الملل شهرداری همدان: معاون امور جنگل سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری:

 سامانه ۱۳۷ آماده دریافت نظرات و پیشنهادات شهروندان 
در خصوص ثبت جهانی هگمتانه 

طرح مدیریت پایدار جنگل های هیرکانی در حال تهیه است

 به گزارش واحد خبــر مدیریت ارتباطــات و امور بین الملل 
شهرداری رشت _ جلســه حل معضل پسماند شهر رشت با 
رییس و عضو هیأت عامل صندوق توسعه ملی با اولویت تامین 

اعتبار احداث زباله سوز رشت در تهران برگزار شد.
در این جلسه که سه نماینده مردم شهرستان رشت در مجلس شورای اسلامی، 
اسدالله عباسی استاندار گیلان، رحیم شوقی شهردار رشت، نمایندگان شرکت 
TTS، مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری و مدیران عامل بانک ها 
حضور داشتند در مورد موضوعات فنی مدیریت پسماند شهر رشت، لزوم تامین 
اعتبار پروژه زباله سوز، نحوه مشارکت بانک ها و صندوق توسعه ملی در این حوزه 

و قرارداد منعقده بین شهرداری و شرکت TTS مذاکراتی به عمل آمد.
مهدی غضنفری رییس و عضو هیأت عامل صندوق توسعه ملی در این جلسه، 
سرمایه گذاری ارزی و سودآوری ناشی از آن را رسالت واقعی این صندوق ذکر کرد 
و بیان داشت: پشتیبانی از طرح های زیست محیطی، پایداری هوا، حفظ زمین 
و نظایر اینها جزو مأموریت های ذاتی این صندوق نیســت و جزو شرح وظایف 

سازمان برنامه و بودجه محسوب می شود.
غضنفری اذعان کرد: برای حل مشکل تامین اعتبار پروژه زباله سوز رشت از 
آنجا که این طرح به اعتبارات بالایی نیازمند است باید جلسه دیگری با حضور 
مدیران عامل دو بانک رفاه و بانک شهر برگزار کنیم تا بتوانیم با استفاده از منابع 

آن ها و منابع صندوق توسعه اقدامی در جهت رفع مشکل تامین منابع این پروژه 
انجام دهیم. اسدالله عباسی استاندار گیلان نیز در این جلسه عنوان کرد: ظرفیت 
زباله سوز رشت باید به گونه ای تعیین شود که بتوان فرآیند اخذ تسهیلات و منابع 

ملی و روند اجرای پروژه را در مدتی معین و مشخص در دو فاز به نتیجه رساند.
نماینده عالی دولت در استان گیلان ابراز داشت: از مدیریت صندوق توسعه ملی 
درخواست داریم تا جایی که امکان دارد برای تامین مالی پروژه زباله سوز رشت 

همکاری و مساعدت لازم را داشته باشند.
استاندار گیلان گفت: برای حل مشکل زباله سوز رشت لازم است تعهد زمانی 
و تعهد کاری مد نظر قرار گیرد از طرفی باید مشخصی شود تفاهم نامه ای که بین 
شرکت TTS و شهرداری رشت منعقد شده بر چه مبنایی بوده و اینکه آیا در 

آینده هم قرار است همان روش برای تامین اعتبارات ادامه پیدا کند.
وی یادآور شد: شهرداری رشت باید در اسرع وقت با سازمان شهرداری ها در باب 
مسائل حقوقی و موارد اداری زباله سوز مذاکرات لازم را انجام دهد تا در جلسه 
آینده با مدیریت صندوق توسعه ملی سایر موضوعات تامین مالی زباله سوز را مورد 

پیگیری قرار دهیم.
محمدرضا احمدی سنگری نماینده مردم شهرستان رشت در مجلس شورای 
اسلامی هم در این جلسه تصریح کرد: حدودا 40 سال است که در منطقه سراوان 
به مساحت 2۵ هکتار و با ارتفاع 110 متر زباله دپو شده و طبق آمار 10 لیتر بر 

ثانیه شیرابه سمی از این مدفن خارج می شود.احمدی سنگری ضمن اشاره به تولید 
روزانه هزار و 200 تن زباله در شهر رشت اذعان کرد: با احداث و راه اندازی زباله 
سوز در شهر رشت می توانیم بخشی از معضل زیست محیطی پسماند سراوان را 
حل کنیم.رحیم شوقی شهردار رشت هم در این جلسه ابراز داشت: تفاهم نامه و 
قراردادی که شهرداری رشت از گذشته با شرکت TTS داشته قطعا به الحاقیه 

نیاز دارد که البته این الحاقیه هم با برگزاری جلسات متعدد آماده شده است.
شوقی مشخص کردن شیوه تامین منابع را مهمترین چالش پیش روی پروژه 
زباله ســوز رشت ذکر کرد و افزود: پس از آنکه شیوه تامین منابع مشخص شد 
الحاقیه هم به امضا خواهد رسید تا عملیات اجرایی پروژه هر چه سریع تر و بدون 

فوت وقت آغاز شود.لازم به ذکر است طی روزهای گذشته نیز جلسه ای در دفتر 
شهردار رشت و با حضور نمایندگان مجلس و شرکت TTS با هدف حل مشکل 
تامین اعتبار احداث زباله سوز برگزار شده بود فلذا تلاش شد با برگزاری این جلسه 
در تهران و با گسترش دامنه رایزنی در سطح ملی برای سرعت بخشیدن به فرآیند 

احداث زباله سوز رشت اقدامات جدی تری انجام شود.
پروژه زباله سوز شهر رشت )به غیر از بخش ساخت سوله ها( به مدت چندین 
ســال است که رها شده است اما با پیگیری رییس و اعضای شورای اسلامی، 
تاکیدات رحیم شوقی شهردار رشت و با تلاش استاندار گیلان، نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی جلســه مذکور بلافاصله در تهران برگزار شد تا به واسطه آن 
برای حل معضل زباله رشت و استان گیلان از طریق احداث زباله سوز تمهیداتی 
اثرگذار و قابل اجرا اتخاذ گردد.احداث زباله سوز رشت طبق برآوردهای به عمل 
آمده نیازمند بیش از دو هزار میلیارد تومان بودجه اســت و پیش بینی می شود 
اگر اعتبارات لازم اخذ و موانع اداری و فنی موجود آن رفع شــود بلافاصله پس 
از تخصیص اعتبارات ملی، پروژه ظرف مدت حداکثر سه سال توسط پیمانکار 
تکمیل شود.لازم به ذکر است در پایان این جلسه و با پیشنهاد مهدی غضنفری 
رییس و عضو هیأت عامل صندوق توسعه ملی قرار شد دوشنبه هفته آینده و با 
حضور نمایندگان بانک رفاه و بانک شهر موضوع نحوه تامین مالی زباله سوز رشت 

با جدیت بیشتری مورد پیگیری قرار گیرد.

رایزنی شهردار رشت با همراهی استاندار گیلان و نمایندگان مجلس در پایتخت برای حل معضل چندین ساله پسماند رشت

رییس موسسه تحقیقات خاک و آب کشور گفت: 
مطالعات انجام شده نشان می دهد با گذشت هر 
یک ساعت ۱.۲ هکتار از اراضی مرغوب و با کاربری 
کشاورزی از چرخه تولید خارج و تغییر کاربری داده 

می شود.
به گزارش خبرنگار ما و به نقل از ایرنا، دکتر »هادی اســدی 
رحمانی«  در حاشیه تور رسانه ای دانش بنیان سازمان تحقیقات، 
آموزش و ترویج کشاورزی در نشستی که با حضور خبرنگاران 
برگزار شد، با بیان اینکه در هر سال بیش از 10 هزار هکتار از 
اراضی کشاورزی در کشور تغییر کاربری داده می شود، افزود: 
یکی از جدی ترین تهدیدهایی که در دهه های اخیر موجودیت 

اراضی کشاورزی با آن مواجه شده تغییر کاربری اراضی است.
وی اظهار کرد: بر اساس مطالعه ای که در موسسه تحقیقات 
خاک و آب انجام شده در طی 4۵ سال )1۳4۵-1۳۸0( حدود 
200 هزار هکتار از اراضی اطراف ۶ کلانشــهر کشــور تغییر 

کاربری داده شده است.
اســدی رحمانی گفت: این تغییر کاربــری ها به بهانه های 
مختلفــی همچون اجرای پروژه هــای آب، صنعت، معدن و 
مسکن انجام می شــود که یک زنگ خطر مهم برای تولید 

کشور است.
 ۱۸.۵ میلیون هکتار از عرصه های کشور

 در چرخه کشاورزی قرار دارد
رییس موسسه تحقیقات خاک و آب کشور خاک و آب را از 
منابع اساسی پایه در کشور عنوان کرد و افزود: امنیت غذایی و 
پایداری ســرزمین در گرو خاک و آب بوه و در طول تاریخ نیز 

تمدن های بشری وابستگی کامل به خاک و آب داشته اند.
وی ادامه داد: از وسعت حدود 1۶۵ میلیون هکتاری سرزمین 
ایران، خاک های با قابلیت کشاورزی حدود 2۵ میلیون هکتار 
تخمین زده می شــود با این حال فقط 1۸.۵ میلیون هکتار در 
چرخه کشــاورزی قرار دارد.وی با اشاره به اینکه سالانه فقط 
در حدود 14 میلیون هکتار از اراضی کشاورزی کشور عملیات 
کشت انجام می شودو مابقی آیش باقی می ماند، اضافه کرد: 
منابع آب ایران به 2 صورت سطحی و زیرزمینی است و میانگین 
بارندگی در ایران 21۵ میلیمتر است که سالانه حدود ۳۵4 میلیارد 

مترمکعب آب را تولید می کند.

بیش از ۲۵ درصد ذخایر آب زیرزمینی کشور 
مصرف شد

اســدی رحمانی گفت: از این میزان آب تولیدی 24۶ میلیارد 
مترمکعب به صورت تبخیر از دسترس خارج شده و 10۸ میلیارد 
مترمکعب به صورت رواناب ســطحی جاری می شود با این 
حال فقط ۸1 میلیارد مترمکعب از این جریان سطحی آب در 
کشور قابل بهره برداری است که ۷۵ میلیارد مترمکعب آن در 

کشاورزی مصرف می شود.
وی افزود: تمــام ذخایر آب زیرزمینی کشــور ۵00 میلیارد 
مترمکعب تخمین زده می شــود که از این مقدار بر اســاس 

برآوردهای انجام شده حدود 1۳۵ میلیارد مترمکعب مصرف شده 
اســت.وی در ادامه با بیان اینکه دست کم 11 مورد از اهداف 
توسعه پایدار به صورت مستقیم یا غیرمستقیم به خاک وابسته 
است، تصریح کرد: در سال 2012 سازمان فائو )سازمان خوار و 
بار و کشاورزی ملل متحد(، سازمان بهداشت جهانی و سازمان 
ملل متحد برنامه ای با عنوان برنامه مشارکت جهانی خاک را با 
هدف آشنایی بیشتر سیاستمداران و مدیران و نیز آحاد جامعه در 
کشورهای در حال توسعه و فقیر به ارزش و جایگاه منابع خاک 

در امنیت غذایی و امنیت اجتماعی راه اندازی کرد.
رییس موسسه تحقیقات خاک و آب کشور گفت: به همین 
منظور فاصله سال های 2014 تا 2024 را دهه خاک نامگذاری 

کرده اند.
 فرسایش و شوری از دیگر چالش های

 جدی خاک های کشور
اســدی رحمانی بــا بیان اینکه منابع آب و خاک کشــور با 
تهدیدهای جدی روبرو است، افزود: تغییرات اقلیمی و کاهش 
بارش ها در کشــور موجب ایجاد دوره های خشکسالی شده 
به نحوی که توســعه کشاورزی در کشور در دهه های اخیر و 
افزایش برداشت از منابع زیرزمینی سبب تراز منفی قابل توجه 
در این خصوص شده است.وی تصریح کرد: این عوامل علاوه 
بر کاهش کمیت منابع آبی در کشــور شوری منابع آب های 
زیرزمینی را نیز افزایــش داده و کیفیت آن را تحت تاثیر قرار 
داده است.وی گفت: فرسایش نیز از چالش های جدی در حوزه 
خاک است به طوریکه سالانه 1۶.۵ تن در هکتار فرسایش خاک 
تخمین زده شده که تهدیدی جدی برای خاک های کشور به 

ویژه اراضی زیر کشت دیم محسوب می شود.
۷۰ درصد خاک های کشور کمبود فسفر دارند

رییس موسسه تحقیقات خاک و آب کشور ادامه داد: برداشت 
عناصر غذایی خاک توسط محصولات کشاورزی از یک سو و 
عدم تامین کودهای مورد نیاز کشــور )به ویژه انواع فسفری و 
پتاسیمی( موجب تخلیه بنیه عناصر غذایی خاک شده است به 
طوریکه بر اساس داده ها از طرح پایش خاک حدود ۷0 درصد 

از خاک های کشور دچار کمبود فسفر هستند.
وی اضافه کرد: همچنین ۳۵ درصد از این خاک ها دچار کمبود 
پتاسیم و ۵0 درصد نیز کمبود آهن و روی دارند که این امر به 
شدت باروری خاک، تولید محصولات کشاورزی و امنیت غذایی 

را با مخاطره روبرو می کند.
اسدی رحمانی با بیان اینکه عدم توسعه کشاورزی حفاظتی در 
کشور خشک و نیمه خشک ایران موجب فقر ماده آلی خاک 
شده، گفت: بررسی ها نشان می دهد که کربن آلی ۸0 درصد از 
خاک های کشور زیر یک درصد است.وی افزود: همچنین حدود 
هفت میلیون هکتار از اراضی کشاورزی درجات مختلف شوری 
دارند.در تور رسانه ای دانش بنیان سازمان تحقیقات، آموزش و 
ترویج کشاورزی اصحاب رسانه از بخش های مختلف موسسه 

تحقیقات خاک و آب کشور بازدید کردند.
حضور در مزرعه تحقیقاتی و آشنا شدن با آخرین دستاوردهای 
یک شرکت دانش بنیان در تولید چهار رقم بذر هیبرید بادمجان 
و کار تحقیقاتی بر روی تولید بذر هیبرید فلفل دلمه ای و انواع 
فلفل و گوجه فرنگی و حضور در مرکز رشد این موسسه از جمله 

برنامه های تور یک روزه رسانه ای این سازمان بود.

هر ساعت 1/2هکتار از اراضی کشاورزی کشور تغییر کاربری می شود

آذربایجان شــرقی -مســلمی: مدیرعامل شرکت آب و 
فاضلاب )آبفا( آذربایجان شــرقی از پیشرفت ۸۳ درصدی 
طرح جهادآبرسانی به روســتاهای محروم و کم برخوردار 

استان خبر داد.
محمد خانی در تشریح این خبر، اظهار کرد: آبرسانی به روستاهای محروم 
و کم برخوردار اســتان در قالب فاز یک جهاد آبرسانی با مشارکت قرارگاه 
امام حســن مجتبی)ع( با حداکثر توان در حال اجرا است.وی افزود: با اتمام 

فاز نخســت این طرح، حدود 1۷۸ روستا از آب پایدار و با کیفیت مناسب 
برخوردار خواهند شــد؛ هم چنین فاز دو جهاد آبرسانی نیز برای تامین آب 
پایدار 2۳۳ روســتای سطح اســتان به زودی به مرحله اجرا خواهد رسید.
مدیرعامل آبفای اســتان ادامه داد: فاز یک پروژه جهاد آبرسانی با اعتباری 
بالغ بر 2۵00 میلیارد ریال و با مشــارکت قرارگاه امام حسن مجتبی)ع( و 
بسیج سازندگی سپاه عاشورا برای آبرسانی به 1۷۸ روستا در چهار شهرستان 
خداآفرین، کلیبر، هشترود و ورزقان با پیشرفت ۸۳ درصدی و بالاتر از میانگین 

کشوری در حال اجرا است.مهندس خانی گفت: فاز دو پروژه جهاد آبرسانی 
نیز با اعتباری بالغ بر 1۳ هزار میلیارد ریال برای آبرسانی به 2۳۳ روستا در 
21 شهرستان استان طی هفته های آینده به مرحله اجرا خواهد رسید.وی 
خاطرنشان کرد: فاز یک پروژه جهاد آبرسانی در قالب سه مجتمع آبرسانی 
قشلاقات شهرستان های کلیبر و خداآفرین، آلمالو شهرستان هشترود و فاز 
دو ستارخان شهرستان ورزقان شامل احداث تصفیه خانه آب شرب، خطوط 

انتقال و شبکه توزیع آب، ایستگاه های پمپاژ و حفر و تجهیز چاه می شود.

مدیرعامل آبفای استان خبر داد؛

پیشرفت 83 درصدی طرح جهاد آبرسانی به روستاهای محروم و کم برخوردار آذربایجان شرقی


